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Право на судебную защиту и право на справедливое судебное разбирательство направлены на обеспече-
ние прав и свобод личности. Конституционное гарантирование права на судебную защиту и отсутствие права на 
справедливое судебное разбирательство в Конституции РФ обусловливают актуальность соотношения этих прав 
в практике Конституционного Суда РФ. В статье анализируются позиции Конституционного Суда РФ относительно 
содержания права на судебную защиту и права на справедливое судебное разбирательство. Выявлены разные 
подходы Конституционного Суда РФ к толкованию указанных прав. С одной стороны, право на судебную защиту 
рассматривается как видовое понятие по отношению к праву на справедливое судебное разбирательство. С дру-
гой стороны, право на справедливое судебное разбирательство служит ориентиром для истолкования содержа-
ния права на судебную защиту. Наконец, данные права могут обладать равной юридической силой и одинаковой 
конституционно-правовой природой, присущей правам, закрепленным в Конституции РФ.
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The right to judicial protection and the right to a fair trial are aimed at ensuring the rights and freedoms of the 
individual. The constitutional guarantee of the right to judicial protection and the absence of the right to a fair trial 
in the text of the Constitution of the Russian Federation stipulate the necessity of the correlation of these rights in 
the practice of the Constitutional Court of the Russian Federation. The article analyzes the legal positions of the 
Constitutional Court of the Russian Federation, which paid attention to the issues of the right to judicial protection 
and the right to a fair trial. As a result, different approaches of the Constitutional Court of the Russian Federation to 
the interpretation of these rights have been revealed. On the one hand, the right to judicial protection is considered 
as a specific concept of the generic concept of the right to a fair trial. On the other hand, the right to a fair trial 
provides guidance for interpreting the content of the right to judicial protection. Finally, these rights, according to 
the Constitutional Court of the Russian Federation, may have equal legal force and the same constitutional and legal 
nature inherent to the rights enshrined in the Constitution of the Russian Federation.
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